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کشور  در  هنوز  می گویند  و  می رسند 
گرسنه  شــب  کــه  هستند  کسانی  مــا 
ــه نقل  می خوابند.« ایــن فــرد در ادام
می کند: »حضرت آقا آن شب تا صبح 
از  بعد  رهبری  ظــاهــراً  نمی خوابند.« 
اجرای هدفمندی یارانه ها می فرمایند: 
»خدا را شکر، دیگر می توانیم بگوییم 
ــران، کسی شــب گرسنه ســر بر  در ایـ

بالین نمی گذارد.«
البته بنده این صحبت ها را نقل قول 
ایشان  از  مستقیماً  خــودم  و  می کنم 
چنین حرف هایی را نشنیده ام. به هر 
حال بنده با افــراد برجسته و معتمد 
جلساتی  رهــبــری،  معظم  مقام  دفتر 
ــاره  ــی نــیــز دربـ ــای ــزارش ه ــم و گ ــت داش
چگونگی و نحوه اجــرای فــاز نخست 

هدفمندی، به آنها ارائه می کردم.
حتی به یاد دارم برخی مواقع صدای 
ــن دوســتــان ضبط  مــن نیز تــوســط ای
می شد. شواهد نشان می دهد حضرت 
آقا دربــاره اجرای هدفمندی در کشور 
مصمم بودند. خاطرم هست در سال 
91 و در اوج تحریم های خارجی، وقتی 
در شُرف بستن لایحه بودجه سال 92 
بودیم، در جلسه ای که رئیس جمهور، 
از وزرا و  ــدادی  ــع ت رئــیــس مجلس و 
داشتند،  حضور  مجلس  نمایندگان 
خدمت مقام رهبری رسیدیم. آقا در 
کردند:  اعــام  صراحتاً  جلسه  همان 
ــروز هــدفــمــنــدی هــمــانــنــد یک  ــ ــ »ام
ساختمان نیمه تمام اســت، آن را در 

باد و بوران ها رها نکنید.«
از  بعد  هم  و  قبل  هم  ایشان،  انصافاً 
ــرا، از هدفمندی حمایت کردند.  اج
اما اینکه بنده جلسه مستقلی در مورد 
هدفمندی بــا ایــشــان داشــتــه باشم، 
انتخابم  از  بعد  البته  نبوده.  این طور 
به عنوان وزیر اقتصاد، با ایشان جلسه 
نیز  معظم له  و  ــم  ــت داش اخــتــصــاصــی 
نکات و توصیه هایی را به من گوشزد 

فرمودند.
 

   لایحه هدفمندی را چه کسی 
نوشت؟ شما در تهیه و نگاشتن 
لایحه چه میزان نقش داشتید؟

 در تهیه لایحه دو مرحله وجود داشت. 
ــردن لایحه و دیگری  یکی طــراحــی ک
ــول لایحه از  نوشتن آن. طــراحــی اص
دل همان جلساتی که برگزار می شد، 
بیرون آمــد. یعنی در ابتدا، هر هفته 
حــدود  ظهر  تــا  صبح  از  سه شنبه ها 
برجسته  کــارشــنــاس  و  متخصص   20
اقتصادی کشور، جلساتی را با حضور 

رئیس جمهور برگزار می کردند.
عنوان  تحت  جلساتی  نیز  آن  از  بعد 
دبیرخانه طرح تحول شکل گرفت. اما 
متن لایحه زمانی که بنده وزیر اقتصاد 
ــه هــمــراه اعــضــای دبیرخانه  ــودم ب بـ
ح تحول که عموماً نماینده  ستاد طر
و  تهیه  بودند،  مختلف  دستگاه های 
از تغییرات اندکی  تدوین شد و پس 
ح تحول اقتصادی که  در کارگروه طر
اختیارات لازم را از دولــت داشــت به 

تصویب رسید.
 

   نوشتن لایحه چقدر طول 
کشید؟ 

ح  در جلسات برگزار شده کارگروه طر
کارگروه  دبیرخانه  و  اقتصادی  تحول 
بر سر موضوعات به طور مفصل بحث 
شـــده بـــود. همچنین گــزارش هــای 
مختلف و مدل های متفاوت طراحی 
و محاسبه شده و تیم اقتصادی دولت 
به یک جمع بندی و جهت گیری واحد 
ــرای نوشتن لایحه  رسیده بــود. لــذا ب
زمــان زیــادی نیاز نبود. مثاً مباحثی 
ــا،  ــه ه ــاران ــدی ی ــق مــانــنــد پـــرداخـــت ن
اختصاص بخشی از درآمدهای حاصله 
مختلف  جلسات  در  و....  تولید  به 
بحث شده بود و برای طراحی لایحه، 
هــزاران ساعت کار کارشناسی صورت 

گرفته بود.
ــد از اتــــمــــام ایـــــن جــلــســات،  ــعـ بـ
جهت گیری ها و نتایج در قالب متن، 
در دو جلسه 4 ساعته تدوین و نوشته 
شد. متن هم در کارگروه  بند به  بند 
قــرائــت و تصویب شــد. بعد از آمــاده 
شدن متن لایحه نیز، چیزی حدود 100 
جلسه در کمیسیون ها در مجلس روی 

آن بحث شد.
 

   حدود دوسالی کلاً برای کار 
هدفمندی به مجلس رفت و 

آمد داشتید. یا نمایندگان شما 
را می خواستند یا شما برای 

توجیه نمایندگان به مجلس 
می رفتید.

ــم که  ــدی ــا در هــدفــمــنــدی دی  بــلــه؛ م
اصاحات اقتصادی در کشور، با نیاز 
شده  عجین  اجتماعی  پــذیــرش  بــه 
است. به عبارتی پذیرش اجتماعی به 
پیش نیازی برای اصاحات ساختاری 
و نهادی در ایران تبدیل شده است. 
اصاً دلیل موفقیت و اجرای موفق این 
ح در دولت دهم توجه به پذیرش  طر

اجتماعی بود.
در غیر این صــورت ما نیز باید شاهد 
ــروز در خصوص توزیع  اشتباهات ام
سبد کالا یا خودانصرافی می بودیم. در 
دولت یازدهم از آنجا که طرح ثبت نام 
مجدد یارانه بگیران بدون آنالیز و توجه 
با  ــود،  ب جامعه  اجتماعی  مسائل  به 
تمام تبلیغات و هزینه هایی که صورت 
گرفت، دیدیم که دولت از سوی مردم 
که  چــرا  نکرد  دریــافــت  مثبتی  پاسخ 
پذیرش اجتماعی با خواهش و تمنا و 
ایجاد کمپین نمایشی انجام نمی شود، 
ایجاد  اعتمادسازی  و  توجیه  با  بلکه 
می شود. خود من از قضیه مالیات بر 
ارزش افزوده درس های زیادی گرفته 
بودم. در مالیات بر ارزش افزوده ابتدا 
در ایجاد بسترهای پذیرش اجتماعی 
تعلل شده بود، اما زمانی که بسترهای 
ــرش اجــتــمــاعــی ایـــن کـــار فــراهــم  ــذی پ
شد، اجــرای این قانون با وجود همه 

کارشکنی ها به پیش رفت.
اگرچه همان طور که می دانید برخی 
ــه خاطر  ــت دهـــم ب از مــســئــولان دولـ
شکایات تعدادی از رؤسای تشکل های 
صنفی، هنوز در راهــروی دادگــاه قدم 
می زنند. جالب این است کسانی که 
از دولتمردان سابق شکایت کرده اند، 
حاضر نیستند صادقانه به شکایت خود 
اعتراف کنند، چرا که می دانند اعام 
این موضوع در رسانه ها برایشان قبح 
دارد اما با همین شکایت ها، به نوعی 
مسئولان  بــا  حساب  تسویه  حــال  در 
از  شکایت  مــوضــوع  هستند.  ســابــق 
اصــحــاب رســانــه ای دولـــت دهــم هم 
معنی دار اســت، چــون آنها در کــارزار 
افــکــار عمومی از اصــحــاب رســانــه ای 

دولت شکست خورده بودند.
در مجموع در بحث هدفمندی وقت 
زیــادی بــرای ایجاد اعتماد بین مردم 
ــود من  ــد. خ ــرف ش و اجــمــاع ملی ص
به  سخنرانی  ــرای  ب هم  معاونین ام  و 
بسیاری از استان ها و شهرستان های 

کشور سفر کردیم.
در هر استان، ستادهای استانی مشابه 
جرأت  به  و  گرفت  شکل  ملی،  ستاد 
می توانم بگویم برای خبرگان رهبری 
از  ــورای اسامی،  گرفته تا مجلس ش
مجلس تا نیروهای مسلح، از نیروهای 
مسلح تا حوزه های علمیه، از حوزه های 
دانشگاه ها  از  و  دانشگاه ها  تا  علمیه 
تا اصحاب رسانه، از صاحبان صنایع 
وسایط  رانندگان  تا  گرفته  اصناف  و 
دولــت  تــوســط  و....  عمومی  نقلیه 
توجیه و اطاع رسانی صورت گرفت و 
همان قدری که وقت گذاشته شد به 
لطف خدا نتایج مثبتی نیز به دست 

آمد.

»نیازی به مجوز نیست.«
ــای  ــ ــرم هـــســـت آق ــ ــاط ــ ــن خ ــ نـــــه، م
احمدی نژاد از تعدادی از حقوقدانان 
در این باره سؤال کرده بود. همان طور 
که قباً گفتم، خودم هم شخصاً از یک 
سری حقوقدان ها از جمله آقای پور 
سید که در مرکز پژوهش های مجلس 

بود، استعام کرده بودم.
»بخش  بــودنــد:  معتقد  حقوقدانان 
عمده ای از هدفمندی نیاز به قانون 
ندارد.« لذا ما هدفمندی را در قانون 
بودجه قرار دادیم که البته در مجلس 
ــل در مجلس نگاهی  رد شــد. آن اوای
ح را  ــرای ایــن طــر وجــود داشــت که اج
برای اقتصاد کشور مضر می دانستند 
باعث  ح  ایــن طــر و معتقد بودند که 
مردم  اقتصادی  وضعیت  به  می شود 

لطمه وارد شود.
چهره هایی  دولـــت  داخـــل  در  حتی 
رئیس جمهور  به  جهرمی  آقای  مانند 
می گفتند: »شما بهتر است هدفمندی 
ح باعث  را اجرا نکنید. اجرای این طر
خواهد شد دولــت شما زمین بخورد 
و دور بعدی شما رأی نیاورید.«جمله 
آقــای احــمــدی نــژاد در پاسخ بــه این 
ح  صحبت ها معروف است: »این طر
هم  دولـــت  دو  کــه  دارد  را  آن  ارزش 
بار  یک  حتی  بــخــورد.«  زمین  برایش 
از  قبل  برجسته،  روحانیون  از  یکی 
انتخابات دوره دهم ریاست جمهوری به 
من گفت: »من از دست احمدی نژاد 
گله دارم. این دولت، ویژگی های بسیار 
مــردم  دلگرمی  باعث  و  دارد  خوبی 
شده اســت. چند بار به احمدی نژاد 
ح را بــه بعد از  گفتم اجـــرای ایــن طــر

ولی امروز از این بابت ناراحت نیستم 
بوده  آن  در  خیری  حتماً  معتقدم  و 
است. اما الان با اطمینان می گویم: 
ــرای این  ــا بــا اجـ ــده ای کــه آن روزهـ عـ
طرح به بهانه وضعیت اقتصادی مردم 
نگران  بیشتر  مــی کــردنــد،  مخالفت 
ــرح، بر  ایــن بــودنــد کــه اجـــرای ایــن ط
انتخابات ریاست جمهوری دوره دهم 

تاثٔیر بگذارد.
در  ــود.  ب ــت  درس آنها  محاسبه  اتفاقاً 
سال 89 که هدفمندی اجرا شد، اگر 
انتخابات ریاست جمهوری در سال 90 
برگزار می شد، شک نکنید آرای آقای 
احمدی نژاد بیشتر از 24 میلیون نفر 
جلسه  از  بعد  هست  یـــادم  مــی شــد. 
استیضاح بنده، آقای روح الله حسینیان 
نماینده مــردم تهران در مصاحبه ای 
گفته بود: »استیضاح حسینی دستمزد 
وی بــرای اجــرای هدفمندی یارانه ها 

بود.«
حتی خصومت ها با هدفمندی تا آنجا 
ــت که وقتی تحریم ها در  ادامــه داش
سال 91 شدت یافت، بعضی ها دوست 
نداشتند قبول کنند که تحریم ها در 
است،  تأثیرگذار  اقتصادی  مشکات 
بلکه می خواستند تمام این مشکات 
را به گردن هدفمندی بیندازند. البته 
امروز آن حرف ها کار را برای خودشان 

هم سخت کرده است.
خــود ایــن آقــایــان، قبل از انتخابات 
دوره یازدهم ریاست جمهوری معتقد 
منابع  کسری  با  هدفمندی  بــودنــد: 
مواجه است اما در سال اول دولت که 
هیچ قیمتی هم اصاح نشد، پرداخت 

یارانه ها صورت گرفت.
ــه کسری  ــؤال ایــنــجــاســت ک ــ حـــال س
سال 92 از کجا جبران شد؟ آیا دولت 
یازدهم خاف قانون عمل کرد؟ و اگر 
اجرای هدفمندی بدون اصاح قانون 
امکان پذیر بود چرا ما نمی دانستیم و 
آنها می دانند. باید پرسید که شما از 

کجا یاد گرفته اید؟ 
   قرار بود برای هدفمندی از 
مجلس مجوز گرفته شود، اما 

آقای احمدی نژاد گفته بود: 

فرض را بر این بگذاریم که مردم این 
توضیحات را می پذیرند مگر اینکه در 
باشیم،  ضعف  ــار  دچ مسائل  توجیه 
یا دیگران فضا را غبارآلود کنند. لذا 
دولت باید بنا را بر توجیه افکار عمومی 
بگذارد. این توجیه نه فقط توجیه عوام 

که توجیه خواص هم بود.
ح تحول  به یاد دارم وقتی در ستاد طر
اقتصادی این بحث مطرح شد در ابتدا 
در خــود دولــت و بین اعضای هیأت 
ــار صـــورت گــرفــت. بعد  ــن ک دولـــت ای
جلسه دیگری بین استانداران و سپس 
معاونان وزرا و... در راستای توجیه این 
ح انجام شد. همه این جلسات با  طر
حضور شخص دکتر احمدی نژاد بود، 
زنــده  گفت وگوهای  در  ایــشــان  حتی 
تلویزیونی در این مورد با مردم حرف 
ــد.در حین برگزاری این جلسات  زدن
و تنویر افکار عامه مردم و مسئولان، 
افــراد  نخبگان،  از  برخی  با  جلساتی 
صاحب نفوذ در بین مــردم و علمای 
دینی برگزار کردیم. تا آنجا که، به یاد 
دارم در جلسه ای به دعــوت آیت الله 
تعداد  جمع  در  شــاهــرودی  هاشمی 
معدودی از خبرگان رهبری، این قانون 
را برای حاضران تشریح کردم. ایشان 
بودند،  قضائیه  قــوه  رئیس  موقع  آن 
آقای رئیس جمهور هم در آن جلسه 
ــن سطح  ــت، در واقـــع ای حــضــور داشـ
بــود. در  ایشان  با حضور  از جلسات 
ح  طر نیز  رهــبــری  خــبــرگــان  مجلس 
ــردم کــه رئیس  هدفمندی را ارائـــه ک

جلسه آقای هاشمی رفسنجانی بود.

   در آن جلسه، اعضای 
خبرگان از حرف های شما 

درباره اجرای هدفمندی 
استقبال کردند؟

بــرای  جــلــســه   2-3 در  دارم  ــاد  یـ بــه 
این  خــبــرگــان،  مجلس  نمایندگان 
ــی هم  ــان ح را تــوضــیــح دادم. زم طـــر
کــه بــا برخی اشــخــاص چــون آیــت الله 
از  یکی  عنوان  به  شاهرودی  هاشمی 
جلسه  در  خبرگان  برجسته  اعضای 
ح صحبت  خصوصی تر در مورد این طر
کــردم، کاماً مشخص بود که ایشان 
ــراف و اطــاع  نسبت بــه مــوضــوع اشـ
کامل دارند. ضمن اینکه این جلسات 
محدود  خبرگان  نمایندگان  به  فقط 
نبود، بلکه جلسه پرباری نیز با حدود 
شامل  مجلس  نمایندگان  از  نفر   50
رؤسای کمیسیون ها و اعضای هیأت 
نهاد  بهشتی  یــاران  سالن  در  رئیسه 
ــم.  ــردی ــوری بـــرگـــزار ک ــه ــم ــت ج ــاس ری
نیز  وزرا  از  تــعــدادی  و  رئیس جمهور 
حضور  چــنــدســاعــتــه  جــلــســه  آن  در 
داشتند که به مباحث مهم و سنگینی 
پرداخته شــد. در  از لحاظ موضوعی 
واقــع برداشت و نگاه دولــت این بود 
که می توانیم با فرایند تصویب لایحه 
یک اجماع و اطاع رسانی عمومی را 
در جامعه ایجاد کنیم. لذا با این نگاه 
ح تحول به قانون تبدیل شود  که طر
حرکت کردیم و درنهایت نیز موفق به 

انجام این فرایند شدیم.

   قبل از اجرای هدفمندی آیا 
خدمت رهبر معظم انقلاب برای 
ح بزرگی  اجازه اجرای چنین طر
رسیده بودید؟ آیا خبر دارید که 

ایشان از اجرای این قانون در 
آن برهه رضایت داشتند؟ 

بــا یــک مقدمه بــه ســـؤال شما پاسخ 
مــی دهــم. زمــانــی کــه بنده هنوز وارد 
دولت نشده بودم، گویا در جلسه ای 
رهبر  حــضــور  در  هدفمندی  مسأله 
معظم انقاب ارائــه شده بــود. ضمن 
اینکه همان طور که می دانید تقریباً هر 
هفته سران قوا با رهبر انقاب جلسات 
ــای احــمــدی نــژاد هم  ثابتی دارنـــد. آق
قطعاً این موضوع را با ایشان در میان 

گذاشته بودند.
ایجاد  در  که  اشخاصی  از  یکی  اتفاقاً 
ــن مــوضــوع نقش  اجــمــاع ملی در ای
انقاب  معظم  رهبر  داشتند،  ــادی  زی
خاطراتی  رسانه ها  در  اخیراً  بودند. 
مــی خــوانــدم کــه یــکــی از مــســئــولان 
- ســـردار نــجــات فــرمــانــده وقــت تیم 
حفاظت از رهبر معظم انقاب - نقل 
خاتمی  محمد  آقــای  »روزی  می کند: 
رئیس جمهور وقــت، خدمت رهبری 

انتخابات موکول کند اما متأسفانه او 
ح باعث  گوش نمی دهد. آخر این طر
زمین خــوردن دولت می شود.« یعنی 
یک سری از مخالفت ها چه در دولت و 
چه در مجلس و چه در جاهای دیگر از 
سر دلسوزی و حمایت از دولت صورت 
می گرفت. گرچه عده ای هم، از منظر 

دیگری مخالفت می کردند.

   بعد از آن اتفاقات در 
مجلس و حذف بند مربوط 

به هدفمندی در بودجه 88، 
دولت به  شدت ناراحت شده 

بود. مصداق این ناراحتی 
هم این است که فردای آن 

روز، هیچ کسی از دولت برای 
پاسخگویی به مجلس نرفت. 

لاریجانی هم پشت تریبون 
گفت: نماینده دولت باید بیاید 

و از لایحه بودجه 88 دفاع 
کند. حتی آقای ممبینی معاون 

بودجه معاونت برنامه ریزی 
هم برای دفاع از بودجه به 

مجلس نرفت. من در آن برهه 
از مجلسی ها شنیدم که آقای 
احمدی نژاد به اعضای دولت 

گفته بود که دیگر با بودجه 
کاری نداشته باشید.... درست 

است؟
توسط  هدفمندی  بند  اینکه  از  بعد 
مجلس از لایحه بودجه 88 حذف شد 
من دیگر به عنوان وزیر اقتصاد در این 

باره تکلیفی نداشتم.
البته مسائل دیگری هم اتفاق افتاد 
که شاید در آنها نیز خیری بود. روزی 
که این بند از لایحه حذف شد خیلی 
ناراحت شدم و برایم روز بسیار سختی 
بود. آن شب آقای احمدی نژاد بنده را 
صدا کرد و به نوعی مرا دلــداری داد و 
گفت »ایرادی ندارد، از اول باید شروع 

کرد، نباید ناامید شد.«

   وقتی قرار شد هدفمندی به 
صورت یک لایحه نوشته شود 
چه اتفاقی افتاد و چه کسانی 

در نوشتن لایحه ابتدایی 
هدفمندی یارانه ها نقش 

داشتند؟
ح  ــا مطر یکی از ســؤالاتــی که آن روزه
ــا اجـــرای  ــ ــد ایـــن بـــود کـــه: »آی ــی ش م
هدفمندی با قوانین موجود امکان پذیر 
است یا نه؟« پاسخ اکثر افراد حاضر در 
کارشناسان  و  حقوقدانان  جلسات، 
ذیــربــط بــه ایــن پرسش گزینه »آری« 
بود. شاید بالغ بر 90 درصد اقداماتی 
که بنا بود در هدفمندی انجام شود 
پیش بینی  کشور  موجود  قوانین  در 
الزامی به لایحه برایشان  شده بود و 
وجود نداشت. اما در مورد عدم ارسال 
لایحه، بین همه اعضای دولت اتفاق 

نظر وجود نداشت.
را  مختلف  گزارش های  وقتی  شخصاً 
مطالعه می کردم عدم الزام به لایحه را 

استنباط می کردم.
لذا به نظرم عدم نیاز به لایحه دارای 
ــود. ولـــی در  ــاع حــقــوقــی بـ وزن و دفـ
مجموع با توجه به شناختی که از فضا 
داشتم به آقای احمدی نژاد هم نظرم 
را گفتم: »بهتر است برای اجرای این 
ح، لایحه ای تهیه کنیم.« چرا که  طــر
بدون وجود لایحه، مجلس هر وقت 
بخواهد می تواند با یک طرح دو فوریتی 

جلوی اجرای هدفمندی را بگیرد.
ــردم توضیح  ــرای م ضمن اینکه اگــر ب
ــل افـــزایـــش قیمت  ــی ــه دل نــدهــیــم ک
ــای انــــرژی و...  ــل ه ــام خـــدمـــات، ح
داشته  انتظار  باید  چگونه  چیست، 
ــت ایــن افزایش  ــردم از دول باشیم م
با مردم  اگر  اما  را بپذیرند.  قیمت ها 
و  مــزایــا  مــشــکــات،  و  کنیم  صحبت 
معایب اجرای این طرح را بگوییم باید 

هدفمندی منافع برخی را از بین برد
افرادی منافع شخصی و بخشـــی داشتند. به هرحال حجم وسیعی 

از آرد یا بنزین کشـــور قاچاق می شد و این افراد می دانستند که بعد 
از هدفمندی امکان قاچاق وجود ندارد.

لذا با تمام وجود به صحنه آمده بودند. یک ســـری هم از سر اطاع 
و آگاهی نداشـــتن بود، یک عده هم منافع بخشی، سیاسی و 

اقتصادی داشتند.
من معتقدم منافع اقتصادی نقش برجســـته تری در این مخالفت ها 

داشت.

ـــرش بـ

چهره هایی مانند آقای 
جهرمی به رئیس جمهور 

می گفتند: »شما بهتر است 
هدفمندی را اجرا نکنید. 

اجرای این طرح باعث 
خواهد شد دولت شما 

زمین بخورد و دور بعدی 
شما رایٔ نیاورید.«

جمله آقای احمدی نژاد 
در پاسخ به این صحبت ها 
معروف است: »این طرح 

ارزش آن را دارد که دو 
دولت هم برایش زمین 

بخورد.«
حتی یک بار یکی از 

روحانیون برجسته، قبل 
از انتخابات دوره دهم 

ریاست جمهوری به من 
گفت: »من از دست 

احمدی نژاد گله دارم. 
این دولت، ویژگی های 

بسیار خوبی دارد و باعث 
دلگرمی مردم شده است. 

چند بار به احمدی نژاد 
گفتم اجرای این طرح را 

به بعد از انتخابات موکول 
کند اما متاسٔفانه او گوش 

نمی دهد. آخر این طرح 
باعث زمین خوردن دولت 

می شود.«
یعنی یک سری از 

مخالفت ها چه در دولت 
و چه در مجلس و چه در 

جاهای دیگر از سر دلسوزی 
و حمایت از دولت صورت 

می گرفت، گرچه عده ای 
هم، از منظر دیگری 

مخالفت می کردند

برخی از اجرای طرح هدفمندی نگرانی سیاسی داشتند
عده ای که آن روزها با اجرای این طرح به بهانه وضعیت اقتصادی مردم 

مخالفت می کردند، بیشتر نگران این بودند که اجرای این طرح، بر انتخابات 
ریاست جمهوری دوره دهم تاثٔیر بگذارد که اتفاقاً محاسبه آنها درست هم بود. در 
سال 89 که هدفمندی اجرا شد، اگر انتخابات ریاست جمهوری در سال 90 برگزار 
می شد، شک نکنید آرای آقای احمدی نژاد بیشتر از 24 میلیون نفر می شد. یادم 
هست بعد از جلسه استیضاح بنده، آقای روح الله حسینیان نماینده مردم تهران 
در مصاحبه ای گفته بود: »استیضاح حسینی دستمزد وی برای اجرای هدفمندی 

یارانه ها بود.«

ـــرش بـ


